
6
زیر آسمان فیروزه اى دریچه

هنر

برای ادای احترام به کادر درمان کشور
دومین فستیوال موسیقی ققنوس 

برگزار می شود
در حالی کــه مجــوز اجراهــای صحنــه ای در  �

تهران پس از مدت ها صادر شــده اســت، دومین 
فســتیوال موســیقی ققنوس بــرای ادای احترام 
به کادر درمان کشــور که در خــط مقدم مبارزه با 
ویروس کرونا تلاش می کنند، بهمن امسال برگزار 
خواهد شد. محمدحســین توتونچیان، مدیرعامل 
شــرکت فرهنگی-هنری ققنوس، درباره جزئیات 
این رویداد توضیح داد: «از آنجایی که شرایط تهران 
درباره میــزان ابتلا به ویروس کرونا تا حدی تغییر 
کرده و اجازه برگزاری اجرای صحنه ای به ما داده 
شده است، قصد دارم از این فرصت برای برگزاری 
دومین فستیوال موسیقی ققنوس استفاده کنم با 
این تفاوت که مخاطب فســتیوال ما قشر خاصی 
از جامعــه خواهد بــود». او ادامه داد: «مخاطب 
فســتیوال ما امسال پزشــکان، پرســتاران و کادر 
درمان خواهند بود که الان دیگر حدود یک ســال 
است زندگی خود را وقف درمان بیماران مبتلا به 
کووید ۱۹ کرده اند. در این راستا جلساتی با مدیرکل 
دفتر موسیقی و سه دانشگاه علوم پزشکی کشور 
داشته ام تا لیســت بیمارســتان هایی را که درگیر 
کووید ۱۹ بوده اند، در اختیار شــرکت ققنوس قرار 
دهنــد». توتونچیان همچنیــن توضیح داد: «روند 
شناسایی جامعه هدف ما به این گونه خواهد بود 
که بیمارستان های درگیر کرونا لیستی از همکاران 
خود را بــه ما ارائه خواهنــد داد و ما خودمان را 
موظــف کرده ایم که به پرســنل درمانی (نه فقط 
پزشــکان و پرســتاران؛ بلکه همه عزیزانی که در 
این امر، سهیم بوده اند) به همراه یک نفر میهمان 
بلیــت اختصــاص دهیم و بــه امید خــدا در این 
فستیوال به مدت هفت شــب میزبان کادر محترم 
درمان باشیم که در این مدت زحمات بسیار زیادی 

برای کشور کشیده اند».
مدیرعامل شــرکت ققنوس در بخش دیگری 
از صحبت هایــش گفــت: «درباره ســالن میزبان 
فســتیوال، رایزنی هایی با ســالن اسپیناس پالاس 
کرده ام که خوشــبختانه با اســتقبال مدیران این 
مجموعه مواجه شده اســت». نخستین فستیوال 
موســیقی ققنوس شهریور ســال ۹۷ به میزبانی 
ســالن «تهران رویال هــال» اســپیناس پالاس با 
حضور استادان: شــهرام ناظری و گروه کامکارها، 
ســالار عقیلی و چند گروه موسیقی پاپ و تلفیقی 

برگزار شد.

مکری با «جنایت بی دقت» میهمان 
۳ موزه آمریکایی می شود

«جنایت بی دقت» در سه موزه آمریکا نمایش 
داده می شــود. مــوزه هنرهاى زیباى واشــنگتن، 
بوســتون و هیوســتون برنامه هاى نمایش فیلم 
خــود را اعلام کردند و طبق آن «جنایت بی دقت» 
در بهمن ماه در برنامه نمایش هاى این ســه موزه 
قــرار دارد. این نمایش ها از چهارشــنبه، هشــتم 
بهمن، شروع می شــود و شهرام مکرى پنجشنبه، 
۱٦ بهمن و به شکل آنلاین میهمان موزه هیوستون 

خواهد بود.
این کارگردان در این حضــور آنلاین با گادفرى 
چشایر، منتقد و تئوریسن مشهور آمریکایی، درباره 
فیلم صحبت کرده و بعد به ســؤالات تماشاگران 
پاســخ می دهد. این برنامه براى نوزدهمین سال 
اســت که برگزار می شــود و در ســال ۲۰۱٥ هم 
مکــرى با فیلم «ماهی و گربــه» میهمان آن بود. 
در متنی که موزه هنرهاى زیبای هیوستون درباره 
«جنایت بی دقت» منتشــر کرده، این فیلم از قول 
مارتین کولداك منتقد مجله «اســکرین فیلم» یك 
حرکت ناب و خلاق توصیف شــده است. «جنایت 
بی دقت» به تهیه کنندگی نگار اسکندرفر محصول 
مؤسســه فرهنگی-هنری کارنامه است و پخش 
بین المللی آن را نســرین میرشب از کمپانی دریم 

لب برعهده دارد.

تاریخ جدید برگزاری جشنواره 
فیلم کن ۲۰۲۱ اعلام شد

برگزارکننــدگان جشــنواره فیلــم کــن تاریخ  �
برگــزاری این جشــنواره را امســال هــم به دلیل 
پاندمی عقــب انداختند. طبق برنامــه قبلی قرار 
بود این جشــنواره از ۱۱ تا ۲۲ می (۲۱ اردیبهشــت 
تا یکم خرداد ۱۴۰۰) برگزار شود؛ اما به دلیل وضع 
محدودیت های جدید در فرانســه برای ممانعت 
از گســترش کرونا، اکنون سه شنبه، ششم جولای 
تا شــنبه ۱۷ جولای (۱۵ تا ۲۶ تیر) به عنوان زمان 

برگزاری این جشنواره تعیین شده است.
ورایتــی همیــن هفتــه خبــر داده بــود کــه 
برگزارکنندگان این جشــنواره در نظــر دارند آن را 
در فاصلــه پنجم تــا ۲۵ جولای (۱۴ تیر تا ســوم 
مرداد ۱۴۰۰) برگزار کننــد. انتظار هم می رفت که 
جشنواره فیلم کن پس از برگزاری «شیرهای کن» 
که بازار کن اســت، برگزار شــود. این رویداد هنوز 
قرار اســت از ۲۱ تا ۲۳ ژوئن (۳۱ خرداد تا چهارم 
تیر) برگزار شــود. تصور این اســت که اسپایک لی 
که ســال پیــش به عنــوان رئیس هیئــت داوران 
بخش مســابقه اصلی جشنواره فیلم کن انتخاب 
شــده بود؛ اما به دلیل برگزار نشدن جشنواره هرگز 
نتوانست به این عنوان خدمت کند، ریاست داوران 

جشنواره ۲۰۲۱ را برعهده بگیرد.

هیئت انتخاب ۲ بخش از جشنواره 
نمایش عروسکی معرفی شدند

هیئت انتخاب دو بخش «ایده های نو» و «نمایش  �
عروســکی در فضای مجازی» هجدهمین جشنواره 

نمایش عروسکی تهران - مبارک معرفی شدند.
بــه گزارش ســتاد خبری این جشــنواره، گروهی 
ســه نفره متشــکل از وحید آقاپور، محمد بحرانی و 
وحید نفــر، نمایش های دو بخــش «ایده های نو» و 
«نمایش عروســکی در فضای مجازی» هجدهمین 
جشنواره نمایش عروسکی تهران - مبارک را انتخاب 

می کنند.
بخش «نمایش عروســکی در فضــای مجازی» 
درپی همه گیری کرونا به جشنواره هجدهم نمایش 
عروســکی تهران - مبارک اضافه شــده است که در 
چند روز آینــده نمایش های راه یافته بــه آن همراه 
با آثــار پذیرفته شــده در بخش ایده هــای نو، اعلام 

می شوند.
مدیریــت این دو بخش بر عهــده بهرام بهبهانی 
اســت. هجدهمیــن جشــنواره نمایش عروســکی 
تهران - مبارک با یاد زنده یاد گلزار محمدی، دبیر فقید 
این جشنواره و با دبیری اجرائی مهدی حاجیان دهم 

تا هفدهم اسفند سال جاری برگزار می شود.

برگزاری جشنواره فجر 
در شهرهای آبی و زرد

ایســنا: معاون فنی مرکز ســلامت محیط و کار  �
وزارت بهداشــت بــا اعلام جزئیات شــیوه برگزاری 
جشــنواره فیلم و تئاتر فجر، گفت: جشــنواره فجر 
در شــهرهای آبی و زرد به ترتیب با ۵۰ و ۳۰ درصد 
ظرفیت ســالن مجاز به برگزاری هســتند، منوط به 
آنکــه فروش بلیت اینترنتی بوده و کد ملی مدعوین 

از نظر ابتلا یا عدم ابتلا به بیماری بررسی شود.
مهندس محســن فرهادی با اشــاره بــه اینکه 
ســینما و تئاتر در گروه سوم شــغلی هستند، گفت: 
این گروه شغلی در مناطق زرد و آبی کرونایی مجاز 
به فعالیت هســتند؛ به این صورت که در شهرهای 
زرد می تواننــد با ۳۰ درصد ظرفیت و در شــهرهای 
آبی با ۵۰ درصد ظرفیت فعالیت کنند. پروتکل های 
بهداشتی به دستور ستاد ملی مقابله با کرونا توسط 
وزارت بهداشــت و با همکاری وزارت ارشاد نوشته 
شده است. در این پروتکل سینما و تئاتر در شهرهای 
زرد می تواننــد با ۳۰ درصد ظرفیت سالن هایشــان 
فعالیــت کننــد ولی این بازگشــایی منــوط به چند 
اصل است؛ بلیت فروشــی در محل، ممنوع. شرایط 
قرارگیری صندلی ها: او در رابطه با این اصول، افزود: 
فروش بلیت در محل و وجود هرگونه صف ممنوع 
اســت؛ در واقع هر نوع اعطای بلیت فیزیکی ممنوع 
است و فروش بلیت باید به شکل اینترنتی ارائه شود 
و بلیت صندلی ســالن ها با پلن از قبل طراحی شده 
از طریق ســامانه ای که خود سینماها قول طراحی 
آن را داده انــد، انجام شــود. به این شــیوه مثلا اگر 
خانــواده ای اظهار کننــد چهار بلیــت می خواهند، 
نرم افزار هوشــمند باید آنها را کنــار هم قرار داده و 
برای فرد یــا خانواده دیگری کــه می خواهد بلیت 
بخرد باید فاصله گــذاری دو متر از عرض و طول را 

انجام دهد.
فرهــادی با تأکید بــر اینکه فــروش بلیت برای 
ســینما و تئاتر باید با ارائه کد ملی باشــد، بیان کرد: 
اخذ ایــن کدهای ملی با نرم افزار ماســک که نتایج 
مبتلایان قطعی به کرونا در آنها شناســایی می شود، 
ارتباط مســتقیم دارد و منجر می شود از ارائه بلیت 
به مبتلایان قطعی به بیماری که تســت مثبت کرونا 

داشتند، به مدت ۱۴ روز خودداری شود.
فرهــادی تأکید کــرد: کلیه شــاغلانی که ارتباط 
مســتقیم با تماشــاگران دارند  یا هنرپیشه های تئاتر 
باید به صورت دوره ای تســت کرونا بدهند. درمورد 
شاغلان تست های ســریع را کافی می دانیم و نیازی 
به تست PCR نیست؛ مگر اینکه رپید تست های آنها 
مثبت شــده باشــد که برای حصول اطمینان بیشتر 
توصیه به انجام تســت تشــخیصی PCR می کنیم. 
این تســت ها باید هفته ای یک بار از شــاغلان گرفته 
شود. پاسخ تست ها پس از ۳۰ دقیقه آماده خواهد 
بــود. در مورد بازیگران تئاتر چون ارتباط نزدیک تری 
بــا یکدیگر دارند، بهتر اســت با تســت PCR منفی 
وارد بازی شــوند؛ البته این موضوع اجباری نیســت 
و همچنان رپید تست ها کفایت می کند. مابقی موارد 
بهداشتی مانند زدن ماسک، فاصله گذاری اجتماعی، 

شست وشوی دست ها و.... همانند گذشته است.
او دربــاره چگونگــی برگــزاری نشســت خبری 
فیلم هــا و تئاترها در شــرایط کرونایــی، اظهار کرد: 
نشســت خبری مانند برگزاری یک جلســه اســت. 
هرگونه برگزاری جلسه در مناطق زرد در محیط های 
سربســته با حداکثــر ۳۰ نفر مجاز اســت، البته به 
شــرط آنکه رعایت تهویــه، فاصله گذاری اجتماعی 
و ضدعفونــی مناســب صورت گیرد؛ پــس طبیعتا 
نشســت خبری می تواند برگزار شــود به شرط آنکه 
خبرنگاران، عکاسان، عوامل فیلم و... بیش از ۳۰ نفر 
نشوند. البته  کماکان توصیه  ما برگزاری الکترونیکی 
چنین جلساتی است. در خصوص شهرهای آبی نیز 
تمامی موارد به همین منوال است با این تفاوت که 

حداکثر ظرفیت نشست خبری ۵۰ نفر است.
فرهادی درباره شــیوه رعایــت پروتکل ها در روز 
اختتامیه جشــنواره فیلم و تئاتر فجر نیز تأکید کرد: 
برای این مراســم هم که احتمــالا در تهران برگزار 
می شــود حداکثر ظرفیت مجاز برای حضور ۳۰ نفر 
اســت مگر اینکه تهران وارد شــرایط آبی شــود که 

ظرفیت مجاز شرکت در جلسه ۵۰ نفر باشد.

سال هجدهم    شماره 3929 یکشنبه    12 بهمن 1399

به گزارش روابط عمومی جشــنواره فیلم «موج» کیش، اسامی آثار 
رقابت در بخش بین الملل چهارمین جشــنواره فیلم «موج» کیش به 
دبیری ابراهیم حصاری شــامل دو بخش فیلم های کوتاه داســتانی و 
مستند اعلام شد. شــش فیلم ایرانی نیز در این بخش داوری خواهند 

شد. 
جشــنواره فیلــم «موج» کیــش در حالی چهارمیــن دوره خود را 
به صورت بین المللی برگزار می کند که در مجموع پنج هزار و ۳۲۲ فیلم 

از ۱۲۰ کشور به دبیرخانه ارسال شده است.
درنهایــت از بین آثار ارســالی، بعد از بازبینی، ۶۱ فیلم داســتانی و 
مســتند برای دو بخش مســابقه «ملی» و «بین الملل» انتخاب شدند. 
در این بیــن ۴۱ فیلــم در بخــش «ملی» پذیرفته شــده اند که اســامی 
آنها پیش از این اعلام شــده اســت. ۲۰ فیلم منتخب بخش بین الملل 
جشنواره از کشورهای ســوئد، عراق، مراکش، اسپانیا، تانزانیا، اوکراین، 
آمریکا، فرانســه، لبنان، کلمبیا، غنا، اتریش، سوریه، پرو، هند، مکزیک، 

یونان و نروژ هستند.

فهرســت فیلم های داســتانی منتخب رقابت در بخش مســابقه 
بین الملل: «ال اســپینو» به کارگردانی خورخه آندرس ابریل مارتینز از 
کلمبیا، «بافته ها» به کارگردانی اســماعیل دایرکی از جمهوری عربی 
ســوریه، «درســت مثل آب» بــه کارگردانی مانوس تریانتافیلاســیس 
از یونــان، «آخرین موج» بــه کارگردانی مصطفــی فرمتی از مراکش، 
«آخرین ســفر» بــه کارگردانی خــوان مســیگور از اســپانیا، «تی .ای .
آر.دی (T.E.R.D)» به کارگردانی حســین جابکجی از لبنان، «نیروانا» 
بــه کارگردانــی ریچارد فرمانــدار اووســو از غنا، «جزیــره کاپری» به 
کارگردانی مانس برتاس از ســوئد، «راه خانــه» به کارگردانی ییران ژو 
از ایالات متحده، «ســفر عرفانــی» به کارگردانی الکســاندر بالدریچ از 
اتریش، «اسب سپید بالدار» به کارگردانی مهیار ماندگار از ایران، «دابر» 
به کارگردانی ســعید نجاتی از ایران، «جبرئیل» به کارگردانی یوســف 

کارگر از ایران.
فهرســت فیلم های مســتند منتخب رقابت در بخش مســابقه 
بین الملل: «نادیر» به کارگردانی الکساندر آسگ از نروژ، «لا ترافیوکا 

یک نمایش سه گانه ۱.٥ میلیارد دلاری» به کارگردانی آرتورو پولیدو 
گارســیا از مکزیک، «طاهــره» به کارگردانی افضــل صوفی از هند، 
«مادر باران» به کارگردانی آلبرتو فلورس ویلکا از پرو، داستان هایی 
از جذام و امید» به کارگردانی آلبرتو پلا مونفورت از اســپانیا، «سفر 
به درون» به کارگردانی یوهان گریگنو از فرانســه، «کهکشــان من» 
به کارگردانی مشترک ناتاشــا تزلیوبا و یولییا اپن از اوکراین، «زنگبار، 
دریــای خــود را نجات می دهد» بــه کارگردانی ریچــارد مگومبا از 
تانزانیا، «پیرمرد و کوهســتان» به کارگردانــی محمد ریدا گوزنای از 
مراکش، «او تنها نبود» به کارگردانی حسین اسدی از عراق، «ترال» 
به کارگردانی حجت عدالت پناه از ایــران، «کوز» به کارگردانی رضا 
اکبریان از ایران، «لنه، ۱۹۲۷ بندر عباس» به کارگردانی بهروز عباسی 

از ایران.
چهارمین جشــنواره بین المللی فیلم «موج» کیــش به دبیری ابراهیم 
حصــاری از تاریخ ۱۶ تا ۱۹ فوریه ۲۰۲۱ مصــادف با ۲۸ بهمن لغایت یکم 

اسفند در جزیره کیش برگزار خواهد شد.

بهناز شــیربانی: «شوهر آهو خانم»؛ بســیاری بیش از 
اینکه فیلمی به این عنوان دیده باشــند، این عنوان را 
با رمان فراموش نشــدنی علی محمــد افغانی به خاطر 
می آورنــد. بعــد از نگارش ایــن رمــان، داود ملا پور 
اقتباسی از این اثر ادبی انجام داد و در نهایت به اکران 
رســید. فیلمی که در زمان خودش چنــدان اقبالی در 
میان عامه مردم و اهالی ســخت گیرتر سینما پیدا نکرد. 
در ادامه بررسی فیلم های تاریخ سینمای ایران در مورد 
چگونگی اقتباس از یک اثر ادبــی با احمد طالبی نژاد، 
منتقد صاحب نام سینمایی ایران صحبت کردیم که شما 

را به خواندن آن دعوت می کنیم.

 این بار هــم به موضــوع پربحــث اقتباس در  �
سینمای ایران می رســیم، خصوصا اقتباس از اثری 
ادبی که جایگاه درخشــانی در ادبیات داستانی ما 
دارد؛ «شــوهر آهو خانم» که قابلیت های بسیاری 
برای تبدیل شــدن به اثری تصویری را داشــت. از 
انتخاب ملاپور و نوع نــگارش به این فیلم صحبت 
کنیم. به نظر شما چقدر این اقتباس در زمان ساخت 

فیلم موفق عمل کرد؟
«شــوهر آهو خانم» به یقین از نخســتین آثار جدی 
سینمای ایران اســت که از ادبیات اقتباس شده است. 
بعــد از این فیلــم از ادبیــات ایران فیلم هــای زیادی 
اقتباس شــده اند  اما هیچ کدام از آنها واجد ارزش های 
فرهنگی- هنری نبودند. بــرای نمونه از منظومه های 
عاشــقانه ای مثل لیلــی و مجنون یا شــیرین و فرهاد 
اقتباس هایی صورت گرفته تا داســتان هایی از شاهنامه 
که دستمایه سازندگان فیلمفارسی های بسیار سطحی 
قرار گرفتند و هیچ کدام از آنها ارزش ســینمایی، هنری 
و ادبی نداشــتند. بنابراین می توان با قاطعیت «شوهر 
آهو خانم»را اولین تلاش جدی برای استفاده از ادبیات 
معاصر محســوب کــرد که داود ملاپــور ظرفیت های 
لازم را برای سینمایی شــدن این رمــان دیده بود. البته 
داســتان چاپ این رمان هم در نوع خود جالب توجه 
است. وقتی این رمان توسط علی محمد افغانی نوشته 
شد، برای چاپ به ســراغ هر ناشری می رفت، به دلیل 
قطور بودن رمــان و نامأنوس بودنش با داســتان هایی 
کــه آن زمان رایج بودند، هیچ ناشــری حاضر به چاپ 
این رمان نمی شــد. پیش از اینکه به همین نکته بیشتر 
بپردازم، باید کمی به عقب برگردیم و نگاهی به زندگی 
علی محمــد افغانی بیندازیم و فضــای ادبی آن زمان 
را بررســی کنیم. این کتاب در دهه ۳۰ نوشــته شــده، 
در فضــای بعد از کودتا. در آن زمــان نوعی از ادبیات 
در ایران رایج شــد که به ادبیات غنایی مشــهور است. 
داســتان هایی که در واقع عاشقانه هستند و خیلی ربط 
مستقیمی با شــرایط اجتماعی ما نداشتند. به تعبیری 
نوعی رؤیا فروشــی در آنها وجود داشت. همان طور که 
در ســینمای آن زمان هم رایج بود. فیلم هایی که هیچ 
ربطی بــه واقعیت هــای جامعه نداشــتند. در چنین 
فضــای رؤیازده ای کــه علی دشــتی، محمد حجازی، 
حسینقلی مستعان و نویسندگانی از این دست، ازجمله 
نویســندگانی بودند که در تولید این نوع ادبیات دست 
داشــتند که البته همچنان این میراث ادامه پیدا کرد و 
به نویســندگانی چون ر.اعتمادی، ارونقی کرمانی و در 
ســال های اخیر به نســرین ثامنی و... رسیده است. در 
چنین فضایی علی محمد افغانی داســتانی نوشت که 
هیچ کدام از ویژگی های شــبه رمانتیک آن داســتان ها 
را نداشــت. علی محمد افغانــی از جمله گروندگان به 
حــزب توده بود. بعد از کودتا هم چند ســال در زندان 
مانــد و تا جایی که شــنیدم و نمی توانــم با قاطعیت 
بگویم، گویا کارمند پســت و تلگراف هــم بود. زمانی 
که رمان «شــوهر آهو خانم» را می نویسد، هیچ ناشری 
زیر بــار چاپش نمــی رود. ظاهرا علی محمــد افغانی 
از اداره ای کــه در آن مشــغول کار بــوده، وامی برای 
چاپ کتابش می گیرد. کتاب منتشــر می شــود و برای 
چاپ دوم ناشــران به قول معروف پشت در خانه اش 
صف می کشــند. رمان به حیات خــودش ادامه داد و 
برخوردهای مختلفی با آن شــد. برخی آن را ستودند 
مثــل آل آحمد که گفت: «این کتاب شــاهکار اســت، 
مشــروط بــه اینکه دو ســومش حذف شــود». یعنی 
حجم زیاد رمان را نپســندیده بود. اما رئالیسم موجود 
در فضــا باعث شــد چنین اثری مــورد توجه آل احمد 
هــم قرار بگیرد و می دانیم آل احمد هم قطب نســلی 
از نویســندگان دوره خودش بود و حرف هایش بســیار 
تأثیرگــذار بود. به هر حال رمان «شــوهر آهو خانم» در 
زمان چاپ بســیار مــورد توجه قرار گرفــت. دلیل این 
موفقیت ایــن بود که برای اولین بــار خواننده ایرانی و 
فارســی با آدم های آشنایی در بستر یک قصه عاشقانه 

روبه رو می شد. کهن الگویی هم مورد استفاده نویسنده 
قرار می گیرد و آن عشــق آدم های پا به سن گذاشــته به 

زنان جوان و شیفتگی سودا زده است.
 به گمان بســیاری، فیلم حیاتی مستقل از کتاب  �

دارد و به تعبیری شــاید آنچــه در کتاب می بینیم، 
به گونــه ای دیگر تصویر شــده اســت. نظر شــما 

چیست؟
قرار بوده فیلم «شــوهر آهو خانم» ابتدا از ســوی 
اربی آوانســیان ساخته شود. آوانسیان در آن دوران در 
زمره کارگردان های پیشــرو تئاتر بود و سابقه ای چندان 
در سینما نداشــت. ظاهرا فیلم نامه ها را هم آوانسیان 
می نویســد و بنا بر دلایلی که احتمالا مشکل پیدا کردن 
ســرمایه بوده، از کارگردانی این فیلم پشــیمان شــده 
و از این پروژه کنار گذاشــته می شــود. تقریبا به صورت 
هم زمان وقتی اربی از این پروژه کنار می کشــد، عباس 
جوانمرد، کارگردان برجســته تئاتر، مجموعه نمایشی 
بــرای تلویزیون هم از این اثر اقتباس می کند و بســیار 
مورد توجه واقع می شود. به هر حال تقدیر این طور بود 
که در ســال ۴۶ فیلم ساز نا آشــنایی به نام داود ملا پور 
از راه برسد و ســراغ این رمان قطور برود و بخش های 
زیــادی از کتاب را حذف و داســتان را به تهران منتقل 
 کند؛ چرا که داســتان اصلی درکرمانشاه اتفاق می افتد؛ 
محل زندگی نویسنده رمان، یعنی علی محمد افغانی. 
او در اصفهــان به دنیــا می آید و بعد بــا خانواده اش 
در کرمانشــاه زندگی می کند و بزرگ شــده آنجاســت. 

به هر حــال ملا پور فیلــم را با 
استفاده از بازیگرانی که بیشتر 
ســابقه کار تئاتری داشــته و 
کمتر در سینما حضور داشتند، 
را  حاج میران  نقش  می سازد. 
بازیگری به نام حسین اشراق 
بازی می کند که اصلا ســابقه 
زیــادی در تئاتر هم از او دیده 
نمی شــود یا لااقل من اطلاع 
زیادی نــدارم. اکبر مشــکین، 
دیگــر بازیگر این فیلم اســت 
که از بازیگران برجســته تئاتر 
و رادیــوی آن زمان بود. خانم 

عدیله که نقش هما را بازی می کند، بازیگر ناشناســی 
بود و بعدها هم حضور پررنگی در ســینما یا تلویزیون 
نداشت. خانم ها فرخ لقا هوشمند و مهری ودادیان هم 
دیگر بازیگران این فیلم هســتند. موسیقی متن فیلم را 
فرهاد فرخ الدینی ســاخته که کمتر در ســینما حضور 
داشــت و وانوش وارطانیان هم فیلم بــرداری فیلم را 
بر عهده داشته. ســال ۴۶، ۴۷ فیلم آماده نمایش شد. 
امــا باید به نکته ای اشــاره کنم و آن این اســت که در 
تاریخ ســینمای ایران همیشه از موج نو یاد می کنیم و 
فیلم های «قصر»، «گاو» و «آرامش در حضور دیگران» 
را ســرآغاز این جریان می دانیم. پیش از این سه فیلم، 
چنــد تجربــه در این زمینه انجام شــد که متأســفانه 
به دلیل شــرایط فرهنگی جامعه، هیچ کدام جریان ساز 
نشدند. فیلم هایی مثل «خشت و آینه» ابراهیم گلستان 
که هنور یکی از ارزشمندترین فیلم های تاریخ سینمای 
ایران است و با وجود جایگاه رفیع این فیلم، متأسفانه 
نتوانســت جریانی ایجاد کند. «شــوهر آهــو خانم» و 
«شب قوزی» ستاره هایی بودند که در دوران خودشان 

کورسویی زدند، اما به یک جریان مستمر تبدیل نشدند. 
فیلم هایی از این دست، گا م هایی بود که برداشته شد تا 
با چنین آزمون و خطاهایی فیلم ســازان متوجه سلیقه 
تماشاگر شــوند. فیلم «شــوهر آهو خانم» را می توان 
در رده آرام ترین و ســاده ترین فیلم های زمان خودش 
دســته بندی کرد که تا حدودی هم در نمایش عمومی 
موفــق بود، ولی نه به معنــای اینکه مورد قبول عامه 
مردم قرار بگیرد. خاطرم هســت نوجوان بودم که این 
فیلم را دیدم. ســینمایی بود در نزدیکی خیابان انقلاب 
فعلی، ســاعت ۱۱ صبح بود و تقریبا سه، چهار نفر در 
سالن سینما نشسته بودند. در مجموع به صورت پراکنده 
این فیلم نمایش هایی داشــت. به هر حال علی  محمد 
افغانی که سرمست از موفقیت رمانش بود، به نوشتن 
آثار دیگری مشــغول شد که متأسفانه هیچ کدام واجد 
ارزش هایی در حد رمان «شــوهر آهــو خانم» نبودند؛ 
ازجمله «شادکامان دره قره سو» و رمان دیگری به نام 
«شلغم میوه بهشته» که هیچ کدام نتوانستند در حد و 
اندازه زمان «شوهر آهو خانم» مورد توجه واقع شوند. 
واقعیت هم همین بود؛ چرا که اساســا آثار پر حجمی 
بودنــد کــه دوره  آنها هــم گذشــته بــود و به نوعی 
داســتان های کهنــه ای بودنــد و در دوره ای که ایران 
به شکل چهارنعل به سوی مدرنیسم لجام گسیخته گام 
برمی داشــت، داستان های او از نوعی نبودند که بتواند 
انتظــارات مخاطب آن دوران را برآورده کند. به همین 
دلیل این نویســنده که خوشبختانه هنوز در قید حیات 
اســت و در آمریــکا زندگــی 
می کنــد، هیچ وقت در عرصه 
کند  قد علم  نتوانست  ادبیات 
تک اثره  نویسندگان  از جمله  و 

است.
فیلــم  � بــه  برگردیــم 

«شوهر آهو خانم» که به گمان 
موفقیت  نتوانســت  بسیاری 
رمان را تکرار کنــد و به نوعی 

برگردان موفقی نیست.
واقعیت این است که فیلم 
ریتم بسیار  فضای ســنگین و 
کنــدی دارد و اقتباس موفقی 
نیســت. به نظرم اصرار زیاد کارگــردان از کارکردن در 
لوکیشن های واقعی و بودن در محله های جنوب شهر 
باعث شــد تا فضای فیلم بسیار بســته شود. فضاهای 
فیلــم به چند کوچه، خانه و باغ محدود شــد و به این 
دلیل که تحولات شــهری، فضای قصــه را عیان نکند، 
بیش از پیــش فضاهای محدود و کســالت باری را در 
فیلــم می بینیم که جذابیتــی ندارد. نه تنها تماشــاگر 
عام، حتی تماشــاگر نخبــه هم با فیلــم ارتباط برقرار 
نکرد. میزانســن ها همگی دم دســتی است و کوشش 
زیادی برای فضا ســازی در فیلــم به گونه ای که بعدها 
علی حاتمی در ســاخت شهرک ســینمایی رایج کرد، 
انجام نشــد. البته انتظار نداشتم داود ملاپور هم برای 
ساخت فیلمش شهرک سینمایی بسازد، ولی واقعیت 
این اســت کوششی هم انجام نشد که برگردان موفقی 

انجام شود.
  و همچنان این نگاه دوقطبی به این فیلم وجود  �

دارد.
نگاه دو قطبی همیشــه وجود داشــته و دارد. الان 

هم گروهی هستند که با هرگونه تجربه گرایی و بدعت 
در ســینمای ایــران مخالف هســتند. از طرفی افرادی 
هم وجود دارند که همــواره به دنبال دیدن تلاش های 
جدید تر در عرصه ســینما هســتند. واقعیت این است 
کــه فیلم «شــوهر آهو خانم» قدرت فیلم «خشــت و 
آینه» را نداشــت که به همان اندازه برانگیزاننده باشد 
و در مخاطــب تلاطــم ایجاد کند. بله، نــگاه دو قطبی 
درباره این فیلم وجود داشــته و دارد و جایگاهش هم 
ارزشــمند و درخشان نیســت؛ اما فیلمی است که باید 
بازشناسی شود و نگاه مجددی به آن انداخت و میزان 
اثر گذاری آن را در مسیر فیلم سازان دیگری در آن زمان 
جســت و جو کرد؛ اینکه از دل ساخت چنین فیلم هایی، 
در ســینمای فرهنگی گام هایی برداشته شده، هرچند 

ناموفق.
 نگاه به زنــان در کتاب و بعــد در فیلم از جمله  �

نکات تأمل برانگیزی اســت که یکــی از نقاط قوت 
رمان «شوهر آهو خانم» محسوب می شود. هما که 
به نوعی چهره زنی متجدد را تصویر می کند و آهو که 
رویه ای خلاف هما دارد. چنین نگاهی به زن در آن 

دوره تاریخی را چطور می بینید؟
موقعیت زنان در رمان و بعد فیلم این است که ما 
با دو شخصیت زن روبه رو هستیم. آهو نمادی از زنان 
ســنتی، تابع و ســازگار با موقعیت و شرایط خودش 
است. چنین زنانی هم در جامعه و هم سایر عرصه ها 
وجــود دارند که اساســا آدم های مطیعی هســتند و 
به قــول معروف تقدیر گرا هســتند و فکر می کنند در 
موقعیتی که قرار دارند، تقدیر و سرنوشت آنها است. 
در مقابل با هما روبه رو می شــویم؛ زنی افسونگر که 
همواره در ســینما و ادبیات حضور پررنگی داشــته و 
دارد به ویــژه در ســینما و ادبیات کلاســیک، زنانی را 
می بینم که اساســا از موقعیت شــان راضی نیستند و 
تلاش می کنند به موقعیت های جدید برسند. در رمان 
«شــوهر آهو خانم» و در فیلم هــم می بینیم هما با 
وسوسه هایش حاجی را اســیر خودش می کند. هما 
عاشــق نشده؛ بلکه به دنبال مال و مکنت حاج میران 
اســت و به دنبال این اســت که جای پایش را قرص 
و محکم تــر کند. ایــن تقابل در رمــان و فیلم وجود 
دارد و چیزی اســت که در واقعیــت هم وجود دارد. 
آنچه به عنــوان رودررویی می بینیم، در عرصه واقعی 
جامعه هم شــاهدش بودیم و هستیم. همواره زنان 
ایرانــی در دو قطب قــرار گرفته اند. حالا اینکه حق با 
کیست، بحث دیگری است. به هر صورت این موضوع 
در فیلم هم مشــهود اســت؛ اما نکته مهم این است 
که در فیلم به آهو و هما نگاه ســیاه و ســفید وجود 
ندارد. در سکانس آخر می بینیم که بسیار همدلانه با 
هما روبه رو می شویم. زنی را می بینیم که می توانست 
به بسیاری از آرزوهایش برســد؛ اما ناکام به شهرش 
برمی گــردد و در آخرین لحظــه می بینیم حاج میران 
و پســرش به ســراغ هما می رونــد و نمی گذارند که 
تنها برگــردد. همدلی کارگردان و نویســنده را با این 
شــخصیت می بینیــم؛ یعنــی از هما چهــره منفی 
و وسوســه انگیز صرف ســاخته نشــده اســت و تنها 
به عنوان نمادی از زیبایی و وسوســه هایی که اطراف 
انسان اســت، یاد کرده؛ ولی چهره منفی از او ساخته 

نشده.
 کمی هم درباره کارنامه ملاپور به عنوان کارگردان  �

این فیلــم صحبت کنیم که در واقــع مهم ترین اثر 
تصویــری او فیلم «شــوهر آهو خانم» محســوب 

می شود. ساخته های او را چطور تحلیل می کنید؟
داود ملاپور بعد از موفقیت های «شوهر آهو خانم» 
متأسفانه دیگر هیچ وقت نتوانست فیلم خوبی بسازد. 
«جدال در کویر» فیلم ماجراجویانه ای بود؛ اما فیلمی 
نشــد که توجهی به آن نشــان داده شــود. مخاطب و 
اهالی سینما یا منتقدان هیچ کدام از این فیلم استقبال 
نکردند. ملا پور یکی، دو فیلم دیگر ساخت تا به دوران 
انقلاب رســیدیم. خاطرم هســت در بخش سینمایی 
بنیاد مســتضعفان به عنوان مدیر تولید همکاری هایی 
داشــت و قصد داشــت فیلمــی هم بســازد که عملا 
فیلمی ساخته نشــد و بعد هم از ایران مهاجرت کرد. 
واقعیت این اســت که این کارگردان چهره تأثیرگذاری 
در ســینمای ایران نبود. با اینکه تحصیل کرده ســینما 
بوده و از مدرســه ســینمایی لندن فارغ التحصیل شده 
بود و در زمره افراد با ســواد ســینما محسوب می شد؛ 
اما بعد از شکســت های پی درپی فیلم هایش نتوانست 
سرمایه لازم را برای ساخت فیلم های مورد علاقه اش 
فراهم کند. او بعد از انقلاب در یک فیلم کمدی نقشی 
را ایفا کرد؛ امــا به مرور وقتی دیگر نتوانســت فیلمی 

بسازد، ایران را ترک کرد و به انگلستان رفت.

گفت و گو با احمد طالبی نژاد درباره فیلم«شوهر آهو خانم»

ستاره ای کور سویی زد

اسامى آثار بخش «بین الملل» جشنواره فیلم «موج» کیش اعلام شد


